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ингибирующих рост кристаллов оксалата кальция, а также активным мочегонным действием, препятствующем 
агрегации кристаллов в канальцевом аппарате почек. 
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      Conducted experience of lithol urinary stones in vitro under the influence of root sunflower extracts. Studied 
diuretic and litolitic the action of various extracts the root of sunflower in the conditions of experimental model of 
urolithiasis animals. The results show that when oxalate urolithiasis in white rats root sunflower annual had litolitic 
activity, accompanied by a reduction in the size of microliths and reduction of crystalluria. The mechanism lethalities 
actions are not caused by the dissolution of calcium deposits. It is possibly connected with the content of substances 
in the root of sunflower that inhibit the growth of crystals of calcium oxalate, and also with active diuretic action. It 
prevents aggregation of crystals in renal tubule.
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Основанием для проведения настоящего исследования послужили единичные публикации о морфофункци-
ональном развитии сельских школьников и недостаточные данные о комплексном их обследовании, а также от-
сутствие региональных нормативов физического развития школьников сельской местности. Целью  проведенного 
исследования являлось  изучение особенностей морфофункционального развития сельских школьников Нижего-
родской области в современных условиях.  Для обоснования и разработки региональных оценочных таблиц физиче-
ского развития использованы результаты обследований 4619 сельских школьников (2137 мальчиков и 2482 девочки) 
из 21 района Нижегородской области. Программа обследования включала соматоскопию, соматометрию, физиоме-
трию и функциональное тестирование. Для изучения динамики физического развития периода 1946-1968-2012 гг. 
использовали первичные материалы научного отчета НИИ педиатрии по состоянию здоровья  сельских школьников 
Горьковской области в 1945/46 г. и результаты обследования сельских  детей в 1967/68 гг. Установлены существен-
ные количественные и качественные изменения морфофункциональных показателей сельских школьников, произо-
шедшие за последние 65 лет на региональном уровне. Выявлено, что современные школьники, проживающие в 
сельской местности, сохранили специфические особенности морфофункционального статуса, отличные от контин-
гента городских детей и подростков. По полученным результатам с применением центильного метода разработали 
нормативы физического развития для учащихся сельских школ в виде оценочных шкал.
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The basis for this research were a few publications on the morphofunctional development of rural schoolchildren, 
insufficient data on their complex examination and lack of regional standards for the physical development of rural 
schoolchildren. The aim of this study was to investigate the features of morphofunctional development of rural 
schoolchildren in Nizhny Novgorod region in modern conditions. For the study and development of regional physical 
development scorecards the surveys of 4619 rural students (2137 boys and 2482 girls) from 21 districts of the Nizhny 
Novgorod region were used. The examination program included somatoskopy, somatometry, physiometry and 
functional testing. To study the dynamics of physical development during the period of 1946-1968-2012 years, primary 
materials from the scientific report of the institute of pediatrics and health of rural schoolchildren in the Gorky region of 
1945/46 years and the results of the survey of rural children of 1967/68 years were used. It was stated that the essential 
qualitative and quantitative changes of morphological and functional indicators of rural students have occurred over 
the last 65 years at the regional level. It was revealed that modern schoolchildren living in rural areas, have kept the 
specific morphofunctional status, which is different from those of the urban children and adolescents. According to the 
results obtained, using the centile method, the rating scales of the physical development of rural schoolchildren were 
developed.


